
Souhrn významných legislativních událostí (
26.5. - 1.6.2008 )
Kontroloři v hromadné dopravě už zřejmě nebudou moci požadovat po cestujících jejich rodné číslo
nebo číslo osobního průkazu. Nově jim má při vymáhání pokuty za jízdu načerno stačit jen
pasažérovo jméno, datum narození a adresa. Změnu přináší novela zákonů, které se týkají evidence
obyvatel. Novelu Senátu doporučil ke schválení jeho výbor pro veřejnou správu.

Vláda

26.5.2008

Ministerstvo vnitra chystá registr fotbalových chuligánů
Od příští sezóny první ligy by měl v Česku vzniknout registr fotbalových chuligánů, který by si kluby
předávaly mezi sebou. Problémoví fanoušci se pak podobně jako třeba v Anglii na zápasy
nedostanou. Počítá s tím návrh ministerstva vnitra, který úředníci rozeslali jednotlivým klubům.

Pospíšil volal Vesecké kvůli žalobcům v kauze Čunek
Ministr spravedlnosti Jiří Pospíšil požádal nejvyšší státní zástupkyni Renatu Veseckou o vysvětlení,
proč muselo pět žalobců, kteří nesouhlasili s tím, jak Vesecká postupovala v údajné korupční kauze
vicepremiéra a předsedy KDU-ČSL Jiřího Čunka, změnit místo. Informovala o tom mluvčí
ministerstva Jitka Zinke.

Ministr Urban navrhne sněmovně dočasné snížení daní na naftu a benzin
Dva návrhy na řešení problémů zaviněných výrazným zdražením ropy předloží parlamentu stínový
ministr průmyslu a poslanec ČSSD Milan Urban. Prvním bude chtít dočasně snížit buď současnou
výši DPH, nebo spotřební daň na naftu a benzin. Podle ministerstva financí ovšem takový návrh z
dlouhodobého hlediska vzhledem k růstu cen ropy nic neřeší.

ČSSD požaduje prověření lichtenštejnského seznamu daňových úniků
Sociální demokracie požaduje prověření takzvaného lichtenštejnského seznamu českých občanů,
kteří si v této zemi uložili peníze. Opoziční strana chce vědět, zda o tento seznam česká strana
požádala, zda dostala odpověď a jak s ní naložila. Na tiskové konferenci v Lidovém domě to řekl
bezpečnostní expert ČSSD Jeroným Tejc.

27.5.2008

MPO předloží vládě projekt na výměnu svých 13 budov za nové sídlo
Ministerstvo průmyslu a obchodu v červnu předloží vládě projekt na výměnu svých 13 budov v Praze
za nové administrativní sídlo na okraji hlavního města. MPO plánuje, že pokud vláda materiál
schválí, tak zhruba 1400 úředníků jeho podřízených organizací se do nové budovy přestěhuje do
konce roku 2010. Mezi objekty, které ministerstvo nabízí k výměně, jsou i domy v centru Prahy. Stát
podle analýzy MPO na výměně nemovitostí vydělá.

Vládní výbor: Výtahy by se měly stavět již u čtyřpodlažních domů
Vládní výbor pro zdravotně postižené občany prosazuje zavedení nových předpisů, podle nichž by
musely být nové či rekonstruované bytové domy se čtyřmi a více podlažími vybaveny výtahem. Dosud
musí mít výtah pouze domy pětipodlažní a vyšší. Novinářům to po zasedání výboru řekla ministryně
pro menšiny a lidská práva Džamila Stehlíková.



Odbory zatím podobu stávky neznají, její odvolání neplánují
Odboráři zatím nevědí, jak bude hodinová výstražná stávka proti chystaným vládním reformám
přesně vypadat a zda a kde se práce skutečně přeruší. Že by svůj protest odvolali, ale není zatím
příliš pravděpodobné. Novinářům to řekl předseda odborového svazu KOVO Josef Středula. KOVO je
se 170.000 členů nejsilnější svaz Českomoravské konfederace odborových svazů (ČMKOS), která
stávku na 24. června od 13:00 vyhlásila. ČMKOS zastřešuje 32 svazů s celkem 540.000 členů, a je
tak největší centrálou v zemi.

28.5.2008

Vláda pomůže více než miliardou regionům, kde působí Škoda Auto
Vláda investuje 1,4 miliardy korun do rozvoje silnic a další infrastruktury v regionech, kde působí
automobilka Škoda Auto. Podmínkou jsou ovšem další investice automobilky do jejích závodů v
Mladé Boleslavi a Vrchlabí. Vyplývá to z návrhu ministerstva financí na uzavření smlouvy o
porozumění se Škodou Auto, který podle internetových stránek vlády schválil kabinet.

Vláda schválila příspěvky veteránům na stravu
Vláda schválila novelu zákona o válečných veteránech, podle které by vysloužilci měli například mít
nárok na stravování v armádních jídelnách nebo příspěvek na stravu. Dosud v Česku veteráni
příspěvek na stravu ze zákona jistý neměli. Ministerstvo to bude stát více než 11 milionů korun
ročně. Ministerstvo obrany také bude moci například poskytnutím čestné jednotky nebo vojenské
hudby přispívat na akce pořádané válečnými bojovníky. Novelu však musí stvrdit také parlament.

Vláda schválila kvůli terorismu sankce proti řadě organizací
Česká vláda zavede v rámci boje proti terorismu ekonomické sankce proti řadě osob a organizací
působících v rámci Evropské unie. Jde například o baskickou teroristickou organizaci ETA, Pravou
Irskou republikánskou armádu nebo Ulsterské obranné sdružení. Nařízení má zajistit společný postoj
ČR a ostatních států sedmadvacítky a také splnění protiteroristické rezoluce Rady bezpečnosti OSN
z roku 2001. Návrh nařízení vláda schválila, vyplývá z jejích internetových stránek.

Vláda schválila další převod armádního majetku samosprávám
Vláda schválila další bezplatný převod nepotřebného vojenského majetku některým obcím, městům a
krajům. Jeho hodnota činí celkem přibližně 251 milionů korun. Nemovitosti si tak připíšou například
Jihlava, Příbram, Milešov nebo Česká Kamenice. Novinářům to oznámil vicepremiér Jiří Čunek (KDU-
ČSL).

29.5.2008

Vláda posoudí dva návrhy ČSSD na omezení poplatků, pravděpodobně je odmítne
Vláda by měla na svém pondělním zasedání posoudit hned dva sociálnědemokratické návrhy na
zrušení, respektive omezení poplatků ve zdravotnictví. Kabinet pravděpodobně obě předlohy ČSSD
odmítne. To ale neznamená, že koalice je v otázce poplatků jednotná. Lidovci a zelení chtějí některé
z nich odbourat. Koaliční lídři by měli spor ve vládním táboře řešit rovněž v pondělí, sejít by se měli
zřejmě po zasedání kabinetu.

Péči o ohrožené děti má sjednotit nová rada vlády
Roztříštěnou politiku péče o ohrožené děti v České republice má sjednotit nová Rada vlády pro
rodinu a dítě. Její vznik podpořil vládní Výbor pro práva dítěte Rady vlády pro lidská práva.
Novinářům to po jednání výboru oznámila ministryně pro lidská práva a menšiny Džamila Stehlíková
(Strana zelených). Radě by mohl předsedat premiér Mirek Topolánek (ODS) a zasedali by v ní
ministři všech resortů, které mají na starosti péči o ohrožené děti. Rada by se podle Stehlíkové
mohla poprvé sejít na podzim.



Stát prodal přesně polovinu plánovaného balíku akcií ČEZ
Stát prodal přesně polovinu z plánovaného sedmiprocentního balíku akcií energetické společnosti
ČEZ. Velmi hrubým odhadem si tak státní pokladna přišla na více než 25 miliard korun. Vládní podíl
na základním kapitálu firmy k 28. květnu byl 64,11 procenta; před zahájením prodejů držela vláda
67,61 procenta.

Sdružení: NO nedostávají včas dotace, hrozí omezení činnosti
Neziskové organizace (NO) od začátku roku nedostávají včas dotace kvůli zpoždění splátky z
ministerstva práce a sociálních věcí. Novinářům to řekli zástupci občanského sdružení Neposeda.
Vyplácení grantů se podle nich tak zpožďuje i z pražského magistrátu a městských částí. Některým
organizacím prý proto hrozí, že svou činnost budou muset omezit, nebo dokonce ukončit. Podle
ministerstva šlo jen o zpoždění první letošní splátky a nyní už se harmonogram dotací řádně plní.

30.5.2008

Pospíšil: Personální změny Vesecké nesouvisely s kauzou Čunek
Personální změny, které uskutečnila nejvyšší státní zástupkyně Renata Vesecká na státních
zastupitelstvích, nesouvisely podle ministra spravedlnosti Jiřího Pospíšila s kauzou Čunek.
Uskutečnily se v rámci obvyklých pravidel, sdělila mluvčí ministerstva Zuzana Kuncová s odkazem na
vysvětlení Vesecké.

Návrh rozpočtu na výzkum výhledově krátí rozpočet Akademie věd
Návrh státního rozpočtu na výzkum a vývoj na rok 2009 s výhledem na roky 2010 a 2011 v příštích
letech krátí rozpočet Akademii věd České republiky. Ministerstvo školství mládeže a tělovýchovy,
ministerstvo průmyslu a obchodu a Grantová agentura České republiky, jejichž rozpočty se stejně
jako u akademie pohybují v miliardách korun, si naopak polepší. Celkové výdaje na vědu porostou.
Návrh by měla vláda schválit příští týden v pondělí.

Vláda bude projednávat návrh nemocenské za první tři dny nemoci
Vláda se chystá v pondělí projednat návrh ministra práce Petra Nečase (ODS) na úpravu
nemocenské. Shodnout by se měla na tom, kolik peněz by lidé měli dostávat v prvních třech dnech
nemoci. Ústavní soud totiž ke 30. červnu zrušil část vládní reformy, podle níž nemocní pracovníci od
ledna v prvních třech dnech stonání žádné dávky nemají. Ministerstvo nechtělo zatím Nečasův návrh
zveřejnit. Novou úpravu za první tři dny chce ministr dostat do novely zákona o nemocenské, kterou
má v červnu projednat sněmovna.

Stát dá na protipovodňové stavby ve Zlínském kraji stovky milionů
Ministerstvo zemědělství uvolní v příštích letech do Zlínského kraje na protipovodňová opatření
621,3 milionu korun. Peníze pocházejí z programu Prevence před povodněmi a do regionu by měly
přijít postupně do roku 2012. Novinářům to při návštěvě kraje řekl ministr zemědělství Petr
Gandalovič.

Rada vlády schválila připravovanou novelu o nadacích a fondech
Rada vlády pro nestátní neziskové organizace schválila připravovanou novelu zákona o nadacích a
nadačních fondech. Novinářům to řekla ministryně pro menšiny a lidská práva Džamila Stehlíková
(SZ). Cílem novely je posílení průhlednosti nadačního sektoru. Má zjednodušit zánik nadačních
fondů, které vyčerpaly svůj majetek. Zjednodušena zřejmě bude i transformace nadačního fondu na
nadaci a realizace vlastních programů nadací.

Vláda znovu projedná zákon o nakládání s těžebním odpadem
Vláda na svém pondělním zasedání projedná návrh zákona o nakládání s těžebním odpadem, který
vypracovalo ministerstvo průmyslu a obchodu. Nový zákon má podle MPO do českého právního řádu



zapracovat směrnici EU týkající se odpadů pocházejících z těžebního průmyslu. Směrnice stanovuje
požadavky na ukládání odpadů vzniklých při těžbě nerostných surovin tak, aby nebylo ohroženo
životní prostředí a lidské zdraví.

Poslanecká sněmovna

26.5.2008

Zachování poplatků ministr a praktici vítají, opozice kritizuje
Stanovisko Ústavního soudu, který ponechal v platnosti vládní reformu i s poplatky ve zdravotnictví,
dál rozděluje politiky, lékaře i pacienty. Zatímco ministr zdravotnictví Tomáš Julínek (ODS) a
praktičtí doktoři ho vítají, Svaz pacientů, lékařská komora a opoziční poslanci ho kritizují. Julínek
rozhodnutí soudců označil za dobrou zprávu pro pacienty.

Sněmovnu čeká opět spor o církevní a antidiskriminační zákon
Sněmovna má před sebou další kolo sporu o církevní zákon a možná i o zdravotní poplatky. Měla by
hlasovat také o prezidentském vetu antidiskriminačního zákona. Rozhodnout má rovněž o novele,
podle níž se má dál zvyšovat věk odchodu do penze tak, že po roce 2030 by činil 65 let. Schůze dolní
komory začne příští týden v úterý. Poslance čeká před prázdninami i řada dalších sledovaných témat.

Sněmovna bude znovu rozhodovat o vyšetřovací komisi ke stravenkám
Novelu zákona o odpadech, která má ztížit zlodějům krádeže kovů, kovových uměleckých předmětů
nebo dopravních značek, by na své nadcházející schůzi měla schvalovat Poslanecká sněmovna. Na
návrh sociální demokracie bude opět rozhodovat o zřízení vyšetřovací komise, která by měla zjistit,
zda loňské schvalování reformy veřejných financí neovlivňovaly lobbistické firmy. Poslanci by měli
také posoudit návrh, který umožní vládě 80 miliony korun podpořit obnovu včelstev. Schůze začne
příští týden v úterý.

28.5.2008

MF počítá v nejbližší době s vydáním dluhopisů v eurech
Ministerstvo financí počítá v nejbližší době s vydáním dluhopisů v eurech a zároveň uvažuje, že bude
emise eurobondů využívat víc. Na jednání sněmovního rozpočtového výboru to řekl vrchní ředitel
Správy státního rozpočtu MF Bohdan Hejduk. Konkrétní čísla ani termíny neuvedl, řekl jen, že
ministerstvo novou emisi připravuje a v těchto dnech ji představuje na hlavních evropských
finančních trzích.

Poplatky z ubytoven pro zaměstnance v rozpočtovém výboru narazily
Sněmovní rozpočtový výbor doporučil zamítnout návrh, který umožňuje obcím vybírat peníze z lůžek
v zaměstnaneckých ubytovnách. Ubytovny pro zaměstnance mají podle platného zákona o místních
poplatcích výjimku, stejně jako například zdravotnická nebo sociální zařízení. Skupina poslanců
ČSSD chce ale tuto výjimku zrušit. Konečné slovo bude mít Poslanecká sněmovna, zřejmě až na
některé podzimní schůzi.

Zásadní reforma účetnictví státu je blíže ke schválení
Sněmovní rozpočtový výbor doporučil sněmovně schválit novelu zákona, která přináší zásadní změnu
ve vedení účetnictví státu. Účetnictví státu by se mělo více přiblížit soukromým firmám. Stát bude
mimo jiné sestavovat účetní závěrky, a to nejen za celek, ale i za jednotlivé úřady a instituce.
Přijmout novelu v navrženém znění bez pozměňovacích návrhů doporučil minulý týden sněmovně i
kontrolní výbor.



Senát

27.5.2008

Senát asi schválí státní maturity i tři přihlášky na střední škol
Senát zřejmě podpoří koncepci takzvaných státních maturit i možnost hlásit se v prvním kole až na
tři střední školy. Tyto novinky mají přinést dvě novely školského zákona, které beze změn doporučil
horní komoře schválit její školský výbor. Vládní novela počítá s tím, že v roce 2010 a 2011 by končící
studenti měli v takzvané společné části maturity dvě povinné zkoušky - z češtiny a cizího jazyka či
matematiky. V takzvané profilové či školní části maturity by studenti museli absolvovat dvě až tři
profilové zkoušky, k nimž by si mohli přibrat až dvě nepovinné.

28.5.2008

Neplatící cestující asi nebudou muset sdělovat rodné číslo
Kontroloři v hromadné dopravě už zřejmě nebudou moci požadovat po cestujících jejich rodné číslo
nebo číslo osobního průkazu. Nově jim má při vymáhání pokuty za jízdu načerno stačit jen
pasažérovo jméno, datum narození a adresa. Změnu přináší novela zákonů, které se týkají evidence
obyvatel. Novelu Senátu doporučil ke schválení jeho výbor pro veřejnou správu.

Novela o snadnějším vymáhání alimentů se asi vrátí sněmovně
Novelu, která má usnadnit vymáhání alimentů, možná Senát vrátí k novému projednání sněmovně.
Doporučil to senátní ústavně-právní výbor. Jeho členové na obsahu normy nic neměnili, i když
neskrývali pochybnosti o tom, zda novela v praxi přinese kýžený výsledek. Výbor místo toho navrhl
prodloužit ze tří znovu na šest měsíců lhůtu, v níž mají sociální pracovníci alespoň jednou navštívit
dítě v ústavní péči ze svého obvodu.

Novelu o větším sledování telefonování Senát asi schválí
Rozsah údajů o počítačové a telefonické komunikaci, které by měla mít do budoucna k dispozici
policie, se asi do budoucna rozšíří. Například telefonní operátoři budou muset evidovat také údaje o
neuskutečněných hovorech a o lokalizaci mobilních telefonů. Změny přináší novela, kterou Senátu
doporučil schválit beze změn jeho hospodářský výbor.

29.5.2008

Šéfka senátorů ČSSD: Výzva proti placení poplatků je minulostí
Rozhodnutím Ústavního soudu, který ve středu odmítl zrušit poplatky ve zdravotnictví, skončila
platnost loňské výzvy proti jejich placení. "Ta výzva v podstatě včerejškem skončila. Nemůžeme a
nechceme vyzývat občany k porušování zákonů," řekla novinářům předsedkyně senátorů ČSSD a
signatářka výzvy Alena Gajdůšková.

ČSSD chce dál omezit počet přihlášek na střední školy na dvě
ČSSD se po neúspěchu ve sněmovně pokusí v Senátu omezit rozšíření počtu možných přihlášek na
střední školy. Místo tří přihlášek, s nimiž počítá poslanecká novela školského zákona, by podle
sociálních demokratů mohly být v prvním kole nejvýše dvě. Předsedkyně senátorů ČSSD Alena
Gajdůšková to označila za rozumný kompromis s ohledem jak na postoje ředitelů škol, tak žáků a
jejich rodičů.

30.5.2008

Nový zákon proti praní špinavých peněz má v Senátu potíže
Vláda má v Senátu potíže s prosazením nového zákona proti takzvanému praní špinavých peněz. I



když předloha vychází z evropské směrnice a za její nepřijetí hrozí Česku sankce, senátní výbor pro
zahraničí a bezpečnost ji schválit nedoporučil. Ve výboru měli těsnou převahu odpůrci normy, kteří v
ní vidí neúměrný zásah do práv a svobod občanů, uvedl jeden z nich, Vlastimil Sehnal z vládní ODS.

Zdroj:ČTK
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